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K ö r 
 

A Magyar Környezeti Nevelési Egyesület hírlevele 

2023 május 

 

Búcsúzunk Benya Lacitól 

 

Nem sok olyan szülész-nőgyógyászt ismerünk, akinek éppoly fontos a környezeti 

nevelés, a fenntarthatóság, a jövő generációiért érzett felelősség, mint a szakmája. 

Dr. Benya László szülész-nőgyógyász főorvos a mi egyesületünk tagja volt a 

kezdetektől. Amikor az egyesületi tagság sokszínűségét akartuk érzékeltetni, a 

szülész-nőgyógyász szakma sosem hiányzott a felsorolásból. Lacival így mi azt is 

példáztuk, hogy mindenkire szükségünk van, hogy társunk legyen a környezeti 

nevelésben. Lám-lám, hiszen Laci is a társunk… Igen, nekünk elsősorban kedves, 

megértő barát, társ volt. 2022. tavaszán, ünnepi közgyűlésünkre két szülés 

levezetése között is eljött, hogy velünk ünnepeljen, megölelhessen minket. Aztán 

a tatai OT-n is viszontláthattuk, együtt koccintottunk, fáradtan, de mosolygósan 

volt ismét közöttünk. Utólag tudjuk, milyen jó, hogy úton-útfélen odacsapódtunk 

hozzá, elmerengtünk vele a világ dolgain, elpanaszoltuk neki a bajainkat, s ő a 

szokásos nyugalmával hallgatott minket.  

Amikor november 18-án jött a hír, hogy Benya Laci (74) „elment”, nem hittük el. 

Kerestük a híreket, gondoltuk, hogy tévedés… hiszen még most találkoztunk, 

még friss az élmény bennünk … Röviddel halála előtt, a közös fotón még együtt 

mosolyog velünk:  

Emlékezzünk szeretettel rá! A mosolygós, segítőkész, egyesületi 

„nőgyógyászunkra”, Lacira! 
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Elnökségi hírek 

 

2023. május 13-án került sor az éves rendes közgyűlésünkre. A „Terülj, terülj, 

asztalkám” roskadozott az otthonról hozott finomabbnál finomabb falatoktól; 

lelkes örömmel üdvözöltük, aki éppen megérkezett, s derűs nyugalommal vártuk, 

hogy Kelen Gábor mint levezető elnök színre lépjen. A háttér előkészítésében, 

majd a közgyűlést követő rendrakásban sokan segítettek Krisztának. Kunné 

Margitnak köszönjük a reggeli együtt-készülődést és a rendezvény utáni 

„gigantikus mosogatást”, Keve Ildikónak az elpakolást, Biának a törölgetést és 

visszapakolást. 

A közgyűlés a napirendnek megfelelően rendben zajlott. Megbeszéltük, majd 

elfogadtuk az előzetesen megosztott beszámolókat, ezt követően átadtuk a Puli 

díjakat azoknak, akik a díjazottak közül jelen voltak. Az idei munkatervet és a 

tervezett költségeket is megismertük, beépítettük a helyben született javaslatokat. 

Egyöntetű volt az elfogadása.  

A közgyűlés úgy döntött, hogy nem emeli a jövő évi tagdíjat, viszont mindenkit 

arra biztat, amikor teheti, segítse az egyesületet adománnyal. Tiszteletbeli tagra 

nem érkezett javaslat. 
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A hivatalos részt követően egy viszonylag hosszú, beszélgetésnek is teret adó 

eszem-iszom kezdődött. Jó hangulatban léptünk oda egymáshoz, rég látott 

társainkhoz! Megtudtuk például, hogy Kecskés Feri nagypapa lett, hogy Tatainé 

Erzsinek már nyolc unokája van, hogy Hársas Éva édesapja emlékére Egerben is 

ültetett egy emlékfát… 

Ágoston-Kostyál Csillát (ELTE PPK EKTI) már ismertük, hiszen az egyesületnél 

töltötte szakmai gyakorlatát, mint környezetvédelmi szakpszichológus. Ő 

dolgozta fel az egyesület öt tagjával készített életinterjúkat, s ez a Kör januári 

különszámában meg is jelent. Most előadást tartott Csilla az öko-szorongásról, s 

más öko-érzelmekről, az ezekkel való megküzdésről. Különböző kutatások 

támasztják alá, mire van szükségünk, hogy „megküzdjünk” öko-érzelmeinkkel: 

az elrettentés nem eredményes, releváns ismeretek kellenek, fontos az 

interaktivitás, valamint a természetélmény. 

Újszászi Györgyi „Légy természetes! Innovatív pedagógiai módszerek” címmel a 

Védegylet Erasmus projektjét mutatta be, mely a cselekvéshez szükséges 

kompetenciákat feltáró, megerősítő modulokra épül. A projekt során olyan 

ismereteket, módszereket állítanak elő, amelyek ahhoz szükségesek, hogy a 

pedagógusok elsajátítsák a szükséges kompetenciákat. Új képzéseket és útmutatót 

fognak kidolgozni a felnőttoktatók számára, hogy ezeket az innovációkat 

beépítsék munkájukba. Összességében ezek a projektcélok a releváns 

felnőttoktatás minőségének javításához vezetnek majd. 

Nagyon jó hangulatú, elgondolkodtató kör-beszélgetést folytattunk. Nem siettünk 

haza, mert éreztük, hogy jó és fontos kapcsolódni egymáshoz a két előadó 

gondolatébresztő előadásait követően. A zárókörben, a „mit viszel magaddal” 

kérdésre válaszoltunk. A visszajelzések mindegyike pozitív, megerősítő vagy 

előremutató volt. Lélekkel voltunk együtt. 

Sztrida Emi mint legifjabb tagunk nem véletlenül állapította meg: „Aranylelkű 

társaság ez.” 

Köszönjük Gábornak a levezetést, Krisztának a jegyzőkönyvet, az 

előkészületeket, s mindenkinek, aki eljött, az aktív, építő együttlétet! 

Az elnökség nevében,  

Saly Erika 
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Puli díjak 

Az elnökség nehezen döntött, ki is kapjon idén Puli díjat, mert jóval több mint öt 

javaslat érkezett. Sajnos személyesen nem volt mindenki jelen, így azoknak, akik 

nem tudtak eljönni a közgyűlésre, majd egy olyan alkalommal adjuk át a díjat, 

amikor újra sokan együtt leszünk. Gratulálunk minden díjazottnak, s hálásan 

köszönjük az egyesület érdekében végzett munkájukat! 

Grossmann Erika (fekete): Era gimnazista korában csatlakozott hozzánk, kedves 

személyisége színfoltja az egyesület életének. Darvas Kata szárnyai alól kinőve 

alakította ki a saját Zöld Zugoly (és Wienerberger) programját. Vegyész 

hallgatóként is folytatta a demonstrálást, szakszerűen fejlesztette a „Varázslatos 

kémia” bemutatót, előadást is vállalt. Közben a Választmánynak is tagja lett, több 

rendezvényünk segítője, pl. Ökokarácsonyon a gyertyamártás gazdája. A 

Mocorgó Puli táborokban csoportvezetőként is számíthattunk rá. 

Szűcs Boglárka (fekete): Bogi elnökségi tagunk volt, 3 évig segítette a 

csapatmunkát. Az Ökoestek, a piliscsabai elnökségi elvonulás szervezését 

vállalta. A Zöld OT és az MKNE OT (2020: Tétényi-fennsíkon túra, 2021: 

Szentendre) előkészítésében is segített. A Skanzennél igyekezett kapcsolatot 

építeni egy új projekt reményében, pl. Skanzen Patika berendezése. Kispesten 

óvodapedagógusoknak képzést tartott másokkal együtt, és elérte, hogy a klíma 

vándortanösvényt bemutathassuk a Károli Egyetemen. 

Labanc Györgyi és Czumpf Attila (szürke): Györgyi és Attila a tatai OT 

megszervezésével mindenben a maximumot nyújtotta. A szervezés precíz volt, a 

programokkal igyekeztek mindenki kedvére tenni, lendületes, jó hangulatú 

eseményeken vettünk részt. Az évtizedes munkával létrehozott bázisuk sokak 

számára emlékezetes helyszín marad. A 30 éves jubileumi facsemeték közül is az 

elsőt náluk ültettük el. Györgyi régi motoros társunk. Csak vidéki léte 

akadályozza az egyesületi közéletben való rendszeres részvételben. Amikor 

teheti, bevonja az egyesület tagjait a Természetes Életmód Alapítvány (TÉA) és 

az ökofalu programjaiba, s harmadik éve részt vesz az Ökokarácsonyon is 

segítőként.  

Könczey Réka (szürke): Réka nélkül nincs környezeti nevelés! Elkötelezett 

egyesületi társunk, volt FB-tagunk is. Az NKNS megújításának élére állt évekkel 

ezelőtt, nagyon alapos előkészítő munkával, sokak bevonásával vitte a projektet, 

aminek befejezését a Covid és a pénzhiány eddig meggátolt. Hatalmas elismerést 

aratott a Ferencvárosi Klímastratégia elkészítésével és bemutatásával; 

szakértelme egyesületi sikert hozott. Proaktivitása, segítőkészsége is sokszor 

lendít előre feladatokat, így segítette az Erasmus+ projektben készült kiadvány 

elkészítését is. Ha kellett lektorált, fordított, szakmai egyeztetéseket folytatott. A 
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DeNaturált ember c. interaktív műhely egyik ötletgazdája. Hiteles ember, sokat 

lehet tőle tanulni. 

Kelen Gábor (örökös): Gábortól nagyon sok háttér segítséget kapunk. Bármikor 

fordulhatunk hozzá jogi, technikai kéréssel. A közgyűlések levezetését mindig 

megbízható módon vállalja. Mindig figyel a szabályosságra, emiatt nyugodtan 

tudunk aludni. Sokáig vitte a FB elnöki szerepét. Ezt a funkcióját is komolyan 

vette, korrekt, becsületes hozzáállása, tanácsai sokat segítettek abban, hogy 

beletanuljunk, hogyan kell beszámolókat, cash flowt készíteni. Hálásak vagyunk 

neki a sok-sok segítségért, támogatásért, amit csak azok észlelnek igazán, akik 

közvetlenül kapcsolódnak hozzá egy-egy feladat, döntés kapcsán. Dörögdön 

Katával együtt hosszú éveken át fogadták a ZZ csapatát, előtte fogadó-képessé 

tették a házat, a kertet. Sokat tanultunk szervezetfejlesztés, projektmenedzsment 

terén is Gábortól. 

 

 

Lesz 
 

31. Országos Találkozó 

2023. szeptember 15-17. 
 

Kedves Egyesületi Társaink! 

Szeretettel hívunk és várunk benneteket az MKNE 31. Országos Szakmai 

Találkozójára 2023. szeptember 15-16-17-én! 

Helyszíne Solymár (Pest vármegye), a házigazda Berényiné Parti Krisztina 

egyesületi tagunk lesz. 

 

Néhány előzetes információ: 

- Érkezés péntek délután, távozás vasárnap ebéd után, a kora délutáni órákban. 

- A település vonattal is, busszal is könnyen megközelíthető. 

- Szállásunk Pilisszentivánon lesz a Kitty Panzióban (korlátozott számban) 

7000Ft/fő/éj; illetve a plébánia zarándokszállásán 5000/Ft/fő/éj. 

- Étkezés a Sólyomfészek Szövetkezet konyháján. A normál mellett van 

vegetáriánus, vegán, reform (gluténmentes) menü is. 

Kis adag: 10 000.-Ft/fő (2 reggeli, 2 ebéd, 1 vacsora) 

Nagy adag: 15 000.-Ft/fő (ld. mint fent) 

A reggeli-ebéd-vacsora árát következő levelünkben bontásban is megadjuk. 

- A részvételi díj (szervezési költségek) az alapdíjon felül a választott szállás, 

étkezés és az esetleges belépődíjak függvénye. 
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- Végül a legfontosabb: milyen közösségi, szakmai és kulturális programok 

várnak ránk? A pontos menetrend még most alakul, de biztosan lesz: 

• „Terülj, terülj, asztalkám!”, közös játék, városismereti séta: Solymár épített 

és természeti környezete; 

• Múzeumpedagógiai foglalkozás a tájházban; 

• Közös dolgaink: merre tovább, MKNE? Egyesületi kérdezz-felelek; 

• A biodinamikus kertművelés élőben - kóstolóval:) 

• Pódiumbeszélgetés meghívott környezetvédelmi szakemberekkel; 

• Ismerkedés a Waldorf pedagógiával: környezeti nevelés waldorfosan, 

temperamentumok jelentősége az oktatásban, projektek az iskolában; 

• Szombaton este Táncház élőzenével, az iskola néptáncoktatójával! 

Addig is ismerkedjetek ezzel a festői szépségű településsel, Magyarország 

legnépesebb nagyközségével! 

https://hu.wikipedia.org/wiki/Solym%C3%A1r 

Ha kérdésetek van, bátran keressetek! 

Gyalog Éva (OT-megbízott) 

gyalog.eva@gmail.com 

Berényiné Parti Krisztina (OT-házigazda) 

parti.kriszta@feszekiskola.hu 
 

 
2023-ban is Muzsikál az erdő! 

Bevallom, én azóta tudok erről a rendezvénysorozatról, mióta egyesületünk is a 

meghívottak közé tartozik (2021). 

A Muzsikál az Erdő Alapítvány jóvoltából tavasztól őszig az ország különböző 

pontjain találkozik a természet és a művészet. Megálmodója, szervezője, az egész 

éves program mozgatója – immár két évtizede – Szabó Lajos erdőmérnök. 

Az idei egy különleges év, ugyanis a „Muzsikál az erdő” rendezvénysorozat 

2023-ban a 20. évfordulóját ünnepli. Fennállása alatt a fő célja nem változott: az 

erdő és a zene, a művészet erejével a környezettudatos, fenntartható életvitel 

irányába mozdítani a rendezvény résztvevőit.” 

https://muzsikalazerdo.hu/2021/index.php 

Április 21-23-án sok egyéb elköteleződésünk miatt nem tudtunk elmenni a 

Nyírségbe, de május 20-21-én ott leszünk Kecskeméten, és július 6-7-8-án a 

Mátrában! A beszámolókat majd a szeptemberi Körben olvashatjátok. 

Gyalog Éva  

https://hu.wikipedia.org/wiki/Solym%C3%A1r
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Zöld Zugoly Kapolcson 2023. július 21-30. 

Készülünk a Művészeti Fesztiválra, már kész a program, de még várjuk a 

benyújtott pályázataink eredményét. 

Az idei évben a téma, amihez kapcsolódtunk, az egészséges étkezés, élelmiszer 

pazarlás visszaszorítása, ökológiai gazdálkodás és hasonlók.  

Interaktív foglalkozásaink témái: DeNaturált ember, Gazvacsora, 

Fenntarthatatlan táplálkozás, komposztálás, stb. A növényismereti sétát pedig a 

korán kelőknek ajánlom. A vándortanösvényeinkkel való játék, a kézműves 

foglalkozások mindig nagyon kedvelt elfoglaltságok voltak kicsiknek és 

felnőtteknek, és biztos így lesz ebben az évben is. Továbbra is szívesen látjuk 

vendégeinket egy fair trade kávéra a Faluház előtt.  

Látogassatok meg minket! Nem fogtok csalódni. 

Tóthné Timár-Geng Csilla 

 

 

Volt 
 

30 Fa 

Az előző KÖR-ben is beszámoltunk arról, hogy a 30 éves jubileum 

emlékezetessé tételét célzó programok között vállaltuk 30 – emléktáblával ellátott 

– fa elültetését az ország különböző pontjain. A programnak a végére értünk. Az 

ültetési alkalmak és helyszínek picivel 30 alatt vannak, az elültetett fák száma 30 

fölött. Honlapunkon végig-lapozható az ültetések képes krónikája. Gyönyörűség 

áttekinteni azt a sok ötletet, kedvességet, igyekezetet, ünnepi köszöntést, amely a 

beszámolókból árad. A sokféleség és találékonyság diadala, amit azültetésre 

vállalkozók megalkottak. 

Köszönet érte mindenkinek, aki bármivel is hozzájárult ennek az örömteli 

programnak a sikeréhez. 

Victor András 

(a program gazdája) 
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Mi történt idén tavasszal a Beporzók munkacsoport háza táján? 

Idén 5 éves a Beporzók napja, ami lassan meghonosodott természetvédelmi jeles 

napként.  

Ezen felbátorodva meghirdettük az Év beporzói kampányt. Határidőig majdnem 

1900 szavazat érkezett, és a faliméheket hozták ki „győztesként”; ezt március 9-

én közhírré is tettük. A hírverésben Gyalog Éva és Keve Ildikó vitte az 

oroszlánrészt.  

 

Többen írtuk viszont azokat az anyagokat, amelyek a Kör honlapján az Év 

beporzóira kattintva megjelennek. Nézzetek rá! És ha tetszik, használjátok, 

népszerűsítsétek! 

(Március 10-ét ki hogyan töltötte? Én Verőcén az unokáim iskolájában mondtam 

okosakat, majd elámultam, hogy a helyi iskola és óvoda együtt micsoda gazdag 

témanapot szervezett, s különösen az óvoda „játszószobáján”, Mészáros Krisztina 

kreatív, és beporzókat sztároló SK játékain.) 

11-én volt a hagyományos családi nap a Magyar Természettudományi 

Múzeumban. Soha nem látott nekikészülődés után 33 önkéntes vett részt – a 

múzeum dolgozóin kívül – a programban, amelyre a Vándortanösvényen kívül 

mindenki hozott új játékokat, és amin több mint 2000 látogató jelent meg. 

A Máté András méhlegelő-mag termelő által felajánlott, és a múzeum által 

átadott magok mind elkeltek, a méhlegelő-alapanyagok is elfogytak az utolsó 

szemig Forintos Kriszta segítő keze alatt. A hangulat egészen kivételes volt, talán 

lehet úgy jellemezni, hogy „elolvadt” látogatók jelentek meg az asztalomnál, és a 

többiek is hasonló élményekről számoltak be. Tőlünk a teljes névsor: 

Darvas Kata, Forintos Krisztina, Hársas Éva, Iváncsics Anna, Keve Ildikó, Kunné 

Margit, Timár-Geng Csilla, Trescsik Angéla, Vásárhelyi Tamás. (Nincs – megint 

nincs, a teremburáját! – csoportképünk!) Hát legyen egy kép az egyik 

legnépszerűbb játékról: 
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Egy kép Vásárhelyi Tamás „beporzós” tortájáról és az önkéntesek néhány tagjáról: 

 

Néhányan, a sok játékos közül: 
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Az új játékok leírását remélhetőleg mindenki láthatja majd egy készülődő 

kiadványban. A szerkesztését tőlünk Gyalog Éva, az ELTE PPK szakképzés 

hallgatói közül Szabolcsi Rita vállalta. 

A csoport több tagja végezte a maga dolgát idén is, a lakó- vagy munkahelyén, 

ahogy szokta. 

Vásárhelyi Tamás 

 
Témanap a Budapesti Piarista Gimnáziumban, április 15. 

Egy kedves, volt kollégám megkeresett, hogy segítsek nekik az iskolájában 

témanapot szervezni, mivel nincs benne gyakorlatuk. Kiemelten fontosnak tartják 

a fenntarthatóságra nevelést, szeretnék, ha az iskolájukban végző diákok, amikor 

kikerülnek a munka a világába, a helyes döntéseket tudják majd meghozni a 

természeti értékeink megóvása érdekében. 

A gimnázium 6 osztályos, évfolyamonként 2 osztállyal. A témanapon a 12.-esek 

kivételével minden osztály részt vett. 

Bátyi Földesi Dorka, Vásárhelyi Tamás, Victor András és jómagam találkoztunk 

az iskola igazgatóhelyettesével és tanáraival. Bejártuk az iskola épületét és 

miután tisztázódott, hogy az iskola milyen segítséget kér tőlünk, Dorka 

szervezésével rohanvást összeállt a csapatunk és online állítottuk össze a 

programot. 

A kérés elég későn érkezett, nagyon kevés idő volt a tervezésre, a felkészülésre 

nekünk is és az iskola tanárainak is. A megvalósításban ez a csapatunk munkáját 

igencsak megnehezítette egyes csoportokban. 

Vásárhelyi Tamás, Bakonyi Gábor, az iskolában tartottak prezentációkat, amiket 

interaktív beszélgetés követett. 

Darvas Kata 11.-es diákokkal az iskola tetőteraszán az elkészített 

magaságyásokat töltötte fel és ültette be. A 11. évfolyam nagy része a tetőterasz 

bútorzatának a felújítását végezte. 

Könczey Réka, Kecskés Feri terepi foglalkozásokat tartottak. 

Kunné Margit, Hársas Éva, Tímár-Geng Csilla és Trescsik Angéla a 7.-esekkel 

foglalkozott az iskolában: a Klíma és Beporzók Vándortanösvénnyel 

ismerkedtek. 

Az alábbi idézetek a beszámolóikból jól mutatják, hogy egy iskolányi diák 

mozgatására (és tanáraik bevonására) sokkal több idő kellett volna. Ez persze a 

kezdet, összeségében pozitív visszajelzéseket kaptunk. 
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Vásárhelyi Tamás 

2 x 2 féle prezentációt készítettem. Az egyikben („Rovarok, beporzók, 

fenntarthatóság”) tárgyakkal demonstráltam prezentáció közben, a másikban 

(„Víz”) jobban felrázta őket a képsor is, és közben közülük egy-egy diák végzett 

egyszerű kísérleteket. Ezt még a legpasszívabb csoport is élvezte. Volt, hogy vita 

is kialakult a környezetvédelemértelméről. 

Bakonyi Gábor 

Én 3 témával készültem:  

1. biodiverzitás (miért van olyan sok talajállat, és mit csinálnak?),  

2. környezetszennyezés (nem tudunk működő bioszférát csinálni, a Biosphere2 

kísérlet),  

3.genetikailag módosított élőlények. 

Lehetett választani a témák közül. A 2. témát két csoport választotta, a többit 

egy-egy. Tartottam egy rövid, 10 perces bevezetőt, majd a maradék 25 percben 

interaktív beszélgetés volt a diákokkal. Egy csoport kivételével igen 

együttműködőek voltak, már amennyire egy szombati kötelező foglalkozáson 

résztvevő gimnazista osztály együttműködő. Barátságosak voltak, de mindegyik 

csoportban csak néhány diák volt aktív. Azért figyeltek a többiek is. Tekintettel a 

széles témakörökre, mindegyik csoportnál más és más kérdéseken volt a 

hangsúly, más témákról beszélgettünk. Érdekes volt számomra, hogy egyházi 

iskolában erkölcsi, vallási kérdések csak egy csoportnál jöttek elő. 

Kecskés Feri 

A kamaraerdei programon két 9.-es osztály vett rész. 2-4 fős csoportokban járták 

be a tanösvény élővilággal foglalkozó részét. Közben egy feladatlapot kellett 

kitölteniük. A feladatlap megoldását értékeltem és a legjobbak – tudomásom 

szerint – 5-öst is kaptak érte. A visszajelzések alapján tetszett az útvonal és a 

feladatok is. 

Timár-Geng Csilla 

Nagyon kedvesen, segítőkészen fogadtak minket. Margittal a Klímatanösvénnyel 

foglalkoztunk a 7 és 8. osztályosokkal. Érdeklődőek voltak. Az egyik osztály 

esetében végig ott volt a tanárjuk, ez jó hatással volt a fiúkra. A csoportok 

pörögtek, folyamatosan jöttek az osztályok, és ez bizony tőlünk is nagy 

odafigyelést követelt. Elfáradtunk, de jóérzéssel töltött el, hogy sikeres volt a 

programunk.” 

Hársas Éva, Trescsik Angéla 

A Beporzó vándortanösvénynél vezettünk foglalkozást. 7. osztályos gyerekek 

voltak a célközönség. Az hamar kiderült, hogy semmiféle előzetes felkészítésen 

nem estek át, így a gyerekek egy részét a szokásosnál nehezebben lehetett 
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bevonni az együttműködésbe, és a figyelmüket tartósan lekötni. Az önálló játék a 

gyereklapok segítségével nem igazán működött. 

Azonban voltak nagyon vállalkozó szellemű fiúk, akik még a jelmezekbe is 

szívesen belebújtak, mások pedig kitartóan nyomoztak, hogy meghatározzák a 

méztermékek nevét. 

Darvas Kata 

Három lelkes fiatalember kapta a „kertész” feladatot. A tetőteraszuk kövezett, két 

fával és egy komposztládával; ezt szeretnék zöldebbé varázsolni. 3db, a terasz 

adottságaihoz tervezett magaságyásból (vagy inkább nagy virágládából) egyet 

ültettünk be. 270 liter virágföld került a 10 cm kavicsrétegre és geo-textilre. 

Mediterrán fűszernövények kerültek az ágyásba, és kövirózsa, írisz a fák köré. 

Munka közben a beporzók is szóba kerültek. 

Könczey Réka 

A 7. osztályosoknak a gimnáziumhoz közeli Gellért-hegyen klasszikus 

mozgásos-felfedezéses gyakorlatot tartottam. A 4-5 fős csoportok a kézbe kapott 

térképvázlaton csillaggal jelzett pontban természetesség-becslést hajtottak végre 

(a termeszetessegmero.hu honlapon vagy papíron). Útközben örömöket és 

bánatokat térképeztek, növényeket és életnyomokat gyűjtöttek (főképp fotóztak, 

néhol bogárnézőbe gyűjtöttek), illetve madárhangokat próbáltak felvenni. A 

növények jelentős részét sikerült a plantnet applikációval meghatározni, a 

maradékot a találkozási pontban meghatároztuk a fotók alapján. 

A 10. osztályosok részére előre készült feladatsort adtunk ki az osztályfőnökökön 

keresztül ahhoz, hogy a Nagyvásárcsarnokban ismerkedjenek a közeli és távoli, a 

gyógyító és bódító, a nagy- vagy kisvállalkozásoktól származó, a gyártott, 

termesztett vagy gyűjtött, a tartós vagy romlandó, vagy a klímaváltozásra 

különbözőképp érzékeny árukkal. A csoportok különböző tematikák (gomba, 

szőlő és bor, tejtermék, fermentálás, kávé-tea, fűszerek) mentén a lépték, a 

diverzitás és a változás (alkalmazkodás) jelentőségével ismerkedtek meg 

mélyebben. 

A beszámolót összeállította: Darvas Kata 
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Magaságyást készítők 

 

7. osztályos „beporzók” 
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Klíma és Beporzó tanösvények 

 

7. osztályosok mozgásos-felfedezéses feladatai a Gellért-hegyen 
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30 fa ültetése 

Az előző KÖR-ben is beszámoltunk arról, hogy a 30 éves jubileum 

emlékezetessé tételét célzó programok között vállaltuk 30 – emléktáblával ellátott 

– fa elültetését az ország különböző pontjain. A programnak a végére értünk. Az 

ültetési alkalmak és helyszínek picivel 30 alatt vannak, az elültetett fák száma 30 

fölött. Honlapunkon végig-lapozható az ültetések képes krónikája. Gyönyörűség 

áttekinteni azt a sok ötletet, kedvességet, igyekezetet, ünnepi köszöntést, amely a 

beszámolókból árad. A sokféleség és találékonyság diadala, amit az ültetésre 

vállalkozók megalkottak.  

Köszönet érte mindenkinek, aki bármivel is hozzájárult ennek az örömteli 

programnak a sikeréhez. 

Victor András  

(a program gazdája) 

 
Puli Szalon 

A Szalonból soha nem megyünk haza üres kézzel. Mindig kicsit feltöltődünk 

vagy éppen szakmai kérdésekben kapott ötletekkel, tanácsokkal gazdagodunk a 

beszélgetések során. Vagy éppen új, frissen csatlakozó társainkat ismerhetjük 

meg „személyesen” a találkozók alkalmából.  

A Puli Szalonba továbbra is várunk mindenkit szeretettel és érdeklődéssel 

minden hónap második csütörtökén. 

Trescsik Angéla 

 
Vándortanösvények bemutatása a kecskeméti Belvárosi Zrínyi Ilona 

Általános Iskolában 
Április 26-án Kecskeméten jártunk a Herman Ottó és a Beporzók 

vándortanösvényekkel. Előbbivel a felsős osztályok, utóbbival pedig az alsósok 

ismerkedhettek meg. Különleges nap volt ez, hiszen négy helyszínen összesen 

11-en képviseltük az egyesületet. 13 alsós és 12 felsős osztály játszott velünk 

aznap. Közben bekukkantott minden terembe az igazgatónő, a helyettesek, a helyi 

képviselő és a TV munkatársai is, és interjúk is készültek. 

Öröm volt hallani, hogy az elsősöket kivéve minden osztály tanult már a 

beporzókról. A kicsik kitörő örömmel fogadták a játékokat. Megismerkedhettek a 

rovarok látásával, a nyelvi játékokkal, találós kérdésekkel, megtudhatták: mivel 

segíthetik a beporzók életét, valamint hogy hogyan zajlik a beporzás. Az órák 

végén egyöntetű volt a vélemény, hogy megérte eljönni, és szívesen jönnének 
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máskor is. Hosszú és fárasztó nap volt, de megérte. Óra után a folyosón három 

kislány kitárt karokkal, mosolyogva szaladt felém és mondták, hogy ma még 

visszajönnek hozzánk. Kell ennél jobb visszajelzés? :-) 

A felsősök többnyire a maguk kamaszos visszafogottságukkal vettek részt az 

órákon, de azért Vásárhelyi Tamásnak sikerült szó szerint levennie néhányukat a 

lábukról, amikor egy tükör és lézerfény segítségével a szívdobogásukat 

prezentálta a tornacsarnok mennyezetén. Emellett természetesen megtudhatták, 

mit jelent az, hogy polihisztor, kipróbálhatták a vizes játékokat és a pókhálót, 

valamint tanulhattak a halakról is. 

Köszönet az egész csapatnak a sok előkészületért, és az aznapi helytállásért! 

Köszönet az iskolának a meghívásért és a szíves vendéglátásért! 

A csapat: Bátyi-Földesi Dóra, Hársas Éva, Karizs Csilla, Keve Ildikó, Kun 

Margit, Molnárné Kata, Saly Eszter, Schenkerik Zsuzsa, Szabolcsi Rita, Tímár-

Geng Csilla, Vásárhelyi Tamás. 

Köszönettel: Bátyi-Földesi Dóra 
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Békásmegyeri Közösségi Ház, Öko Délután 

A Föld Napja alkalmából évek óta az országszerte szervezett rendezvények 

sorába illeszkedik a Békásmegyeri Közösségi Ház ÖKO Délutánja. Gyalog Éva 

lelkiismeretes szervezése és Sztridáné Kurucz Kriszta gondos előkészítő munkája 

tette lehetővé, hogy számtalan egyéb helyszín mellett április 22-én, szombaton 

délután a Csobánka téren is megjelenhessen egyesületünk. Vidra Marcsi, Hársas 

Éva és Bárd Edit a vándortanösvények madaras és fás játékaival, a népszerű 

színes kukákkal és színezőkkel fogadták a lakótelepi közönséget. A szép tavaszi 

idő és a zenés színpadi produkciók kicsalogatták a kisgyerekes családokat, így a 

három óra alatt számos szülő, nagyszülő, ovis és kisiskolás fordult meg az 

asztalunknál. 

Bárd Edit 
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Választmányi ülés 

A Választmány az elmúlt időszakban többféle munkából is kivette a részét. 

Számos tagunk dolgozott egyesületi programokon, főként a Beporzók Napja 

szervezésében; az Év Beporzója választásban jeleskedett a Beporzók 

munkacsoport, élükön Vásárhelyi Tamással. 

A Választmány elnökeként szorgalmasan részt vettem az Elnökségi 

megbeszéléseken, s így a februári elnökségi elvonuláson is jelen voltam. Itt 

kaptam feladatul az egyesületi szórólap átnézésének koordinálását; az elnökségi 

tagok s néhány más személy javaslatait gyűjtöttem egybe, és tisztáztam le 

digitális változatban. 

Február 12-én néhány választmányi és elnökségi tag részvételével (Gyalog Éva, 

Hársas Éva, Nagy Andrea, Tímár-Geng Csilla és Vásárhelyi Tamás) nálunk, 

Leányfalun egész napos Google képzést tartottunk (a tervezett tematikáról 

olvashattatok az előző Körben). Jól elfáradtak a résztvevők, viszont sokat 

tanultak. 
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A Választmány idén először március legvégén tartott találkozót a virtuális térben. 

Átnéztük és átbeszéltük az Egyesület éves programját, szükség szerint 

kiegészítésekkel, változtatásokkal láttuk el. 

Devescovi Balázs 

 

 

Föld Fesztivál a Fővárosi Állat- és 

Növénykertben 

2023. április 21-23. 

Szerencsés csillagzat alatt került sor idén a Föld 

napja alkalmából szervezett Föld fesztiválra: 

kellemes, napos idő csalogatta ki az érdeklődőket 

a Városligetbe. 

Mivel erre a hétvégére más felkéréseket is kapott 

az Egyesület, csak pénteken és vasárnap 

települtünk ki a főbejárathoz felállított sátorba. 

Pénteken főként csoportok és idegen ajkú 

érdeklődők látogattak ki a kertbe. Keve Ildikó 

nyelvtudása nagyban hozzájárult a nap sikeréhez. 

Keve Ildi és Hársas Éva társaságában gyorsan 

teltek az órák, kellemes és hasznos napot töltöttünk a Fenntarthatósági játszóház 

számára felállított sátorban. 

Vasárnap Kun Margitnak, Devescovi Annának, Sztrida Eminek és Csintalan 

Gergőnek köszönhetően derekasan álltuk a sarat. Koczor-Dombi Rita 

zoopedagógus kolléga köszönőleveléből értesültünk, hogy a rendezvényen a hét 

végén 18 631 látogató vett részt: párok, családok, gyerekek és szülők, fiatalok és 

idősebbek. Az intenzív érdeklődést éreztük a bőrünkön! Bár a program 

hivatalosan 17 óráig tartott, még fél órával utána is leültek hozzánk játszani 

vágyó fiatal felnőttek.  

A legnagyobb sikert a hulladékválogatás és a két puzzle (évgyűrű, vízparti 

madarak) aratta. A kicsik szívesen sorolták csoportokba a felismert állatokat 

(Herman Ottó Vándortanösvény), az idősebbek – Margit kitartó unszolásának 

köszönhetően – sikeresen birkóztak a képrejtvényekkel.  

Jóleső érzés volt pedagógus kollégák érdeklődését kielégíteni: többen kérdeztek a 

bemutatott játékok eredetéről, a vándortanösvényekről. 

Várnak minket a jövőben is! 

Vidra Mária  
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Föld napja a Hunyadi téren 

Idén másodszor voltunk jelen a Beporzók vándortanösvénnyel a terézvárosi Föld 

napi rendezvényen, a Zöldítők meghívására. A Zöldítők alapítója, Bajzák Anna 

pár hónapja már egyesületünk tagságát színesíti. (Bemutatkozó sorait ebben a 

KÖR-ben olvashatjátok.) 

Idén is sok kíváncsi kisgyerekkel és érdeklődő felnőttel találkozhattunk a 

Hunyadi téren. A Zöldítők tevékenysége már érződik a látogatókon: sokan 

érdeklődtek a rovarhotelek iránt, és kérdezték, hogy hova érdemes elültetni a 

virágmagokat, amiket Annáéknál lehetett beszerezni. Ez nem is csoda, hiszen az 

elmúlt két évben számos eseményen voltak jelen szemléletformáló és praktikus 

tevékenységükkel (pl.: növénycsere, virágmagosztás, pályázatok). Örülünk, hogy 

csatlakozhattunk ehhez a szép kezdeményezéshez, és tavaly óta közös erővel 

segíthetjük a terézvárosiakat a „zöldülésben” a Föld napján, a Madarak és fák 

napján és az Autómentes napon is. Egy önkormányzati pályázatnak köszönhetően 

az együttműködés reményeink szerint ősszel tovább folytatódik. 

Bátyi-Földesi Dóra 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

     

 

 

Pécs, Föld napja 

Németh Ibolya (Bia), Huszár Zsuzsa és Hirth Szabó Orsolya fantasztikus élményt 

nyújtott kicsiknek-nagyoknak a Tettyén, a Föld napján! A DDNPI már második 

éve meghív minket a rendezvényre. Nem véletlenül!  

Minden nap legyen a Föld napja! Minden nap gondoljuk meg, hogy mi az, amiről 

le tudunk mondani, hogy jobb legyen a Földnek és az jó nekünk is. Tegnap a 
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DDNP-s tettyei ünnepen mutattunk apró ötleteket, hogy milyen az, ha nem 

műanyaggal játszunk, ...ha erdei finomságokat kóstolunk,... ha élvezzük, hogy 

valami újat fedezhetünk fel,... ha jó megoldás kakukktojásnak, hogy a csigaház 

fehér, az összes többi dolog barna (bár anyuka arcán átvonult, hogy „nem 

kisfiam”, de szerencsére a kisfiú örült, hogy jó megoldáshoz jutott),...és a kislány 

is, aki azt találta, hogy csak a platántermés lóg a fáról, a többi nem... Örültem a 

gondolkodó gyerekeknek, a pedagógusoknak, akik csapatnyi gyerekkel jöttek a 

túra után, a sietős cserkész-csapatoknak, akiknek csak egy állomás volt a Tettye, 

a statikusnak, aki be tud építeni minden kukoricacsutkát és áll a „torony-kút-híd”, 

a majdnem kilencvenes falusi lánynak, aki még a „hidasmesteres” gyerekdalt is 

tudja hozzá... és voltak csodák is, mint mindig: a kislány, akinek a szeme 

pásztázza a logikai játékot mielőtt lép és minden barackmagot leszed, a kisfiú, 

akinek gombaleves főzés közben megszűnik a világ, a kisfiú testvérpár, akik talán 

egyedüliként profik voltak az ehető-iható totóban... és a rengeteg kisgyerekes 

család  

Jó volt pulis pecsétet osztogatni! 

Németh Ibolya (Bia) Facebook-bejegyzése 

       
 

 
Nemzetközi Komposzttudatos Hét 

International Compost Awareness Week (ICAW); 2023. május 7–13.  

Bár idén már lezajlott ez a program, érdemes megismerni a szórólapját 

Kedves Komposztálók! Kedves Pedagógusok, Kedves Civilek! 

A Nemzetközi Komposzttudatos Hét 2023. május 7-13 között kerül 

megrendezésre az egész világon. Keressük a csatlakozókat – Titeket! 
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- Van-e kedvetek erre a májusi hétre időzíteni komposzt körüli kerti 

munkálatokat? 

- Kiskertbe épp most hordjátok ki a komposztot a palánták alá? 

- Van esetleg Anyák-napi ünnep, melyhez épp a saját komposztba szeretnétek 

virágokat ültetni? 

- Épp most ideális egy új komposztáló keretet építenetek? 

- Esetleg a régi komposztkereteket csinosítanátok? Avagy mezítlábas ösvényhez 

épp összegyűltek a hozzávalók (őszről maradt száraz falevelek, faapríték, toboz, 

kéreg, fűnyesedék stb.), s megépítenétek? 

- Angol órára egy érdekes projektet terveztek, s az lehetne akár a 

komposzttudatos hét nemzetközi oldalának, plakátjának, szórólapjának a 

megismerése is? 

- Közösségi komposztálásba kezdenétek egy parkban, egy közterületen avagy egy 

közösségi kertben? 

- Plakátfestő avagy aszfaltrajzverseny hirdetése is felmerült ebben a témában? 

- Palánta cserebere és komposztálós élőlény show és előadás a helyi piacon? 

 

Ezek közül egy is alkalmas arra, hogy Ti is csatlakozzatok, s egyben a 

Nemzetközi Komposzttudatos Hetet is megismertetitek a környezetetekkel. A 

HUMUSZ Szövetség, a Galgamenti Népfőiskola és a Kertkaland játékok együtt 

adja tudtára a hazai komposztálók közösségeinek ezt az izgalmas lehetőséget. 

 

Részletek magyarul, illetve és angolul: 

https://humusz.hu/hirek/hamarosan-itt-nemzetkozi-komposzttudatossagi-

het/30669 

https://www.compostfoundation.org/ICAW/ICAW-Home 

 

 

https://humusz.hu/hirek/hamarosan-itt-nemzetkozi-komposzttudatossagi-het/30669
https://humusz.hu/hirek/hamarosan-itt-nemzetkozi-komposzttudatossagi-het/30669
https://www.compostfoundation.org/ICAW/ICAW-Home
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A plakátot egy szingapúri művész festette (Jun Qi Tan), s ez lett a 2023-as év 

posztere! A kép forrása: 

https://www.facebook.com/photo/?fbid=505656308262161&set=a.45728955976

5503 

 

Köszönjük, ha csatlakoztok facebook megosztással, egyedi akciókkal! 

Köszönjük, ha vissza is jeleztek (humusz@humusz.hu), de ez nem verseny. 

Buzdítunk Benneteket arra, hogy májusban is tanítsuk erre a kicsiket, a nagyokat, 

aki csak hajlandó megismerni a komposztálás csodáját! 

 

Köszönettel és üdvözlettel: 

a szervezők nevében 

Nagy Andrea 

 

 

Projektek 

 

Energiatudatos óvodai foglalkozások Józsefvárosban 

 

Félidejéhez érkezett a józsefvárosi program. (Mire a KÖR-t olvassátok, már be is 

fejeződik.) Az önkormányzat megrendelésére, a kerület minden óvodájában 

foglalkozássorozatot tartunk a nagycsoportosoknak. A foglalkozások témái: az 

anyagtakarékosság, az energiatakarékosság és klímaváltozáshoz történő 

alkalmazkodás, melyekhez játékos tevékenységeket találtunk ki. A 

foglalkozásokat Bárd Edit, Bikki Levente, Victor András és jómagam 

tartjuk/tartottuk áprilisban és májusban. Az ovisok nagy aktivitással vesznek részt 

a játékokban, az óvónők segítőkészek és örömmel látnak bennünket. Reméljük, 

az óvónők is ihletet kapnak, és tovább viszik a tevékenységeket a következő 

csoportjaikban is. Ehhez segítségül megkapták a kidolgozott 

tevékenységleírásokat. Jó munkát kívánunk a folytatáshoz, a gyerekeknek pedig 

izgalmas felfedezéseket!  

Bátyi-Földesi Dóra 

 

https://www.facebook.com/photo/?fbid=505656308262161&set=a.457289559765503
https://www.facebook.com/photo/?fbid=505656308262161&set=a.457289559765503
mailto:humusz@humusz.hu
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Bölcsis kisgyermekgondozók képzése 

Az év elején egy 3-szor félnapos képzést tartottunk (Saly Erika, Timár-Geng 

Csilla és Victor András) a XI. kerületben a bölcsődében dolgozó 

kisgyermekgondozóknak a fenntarthatóságra nevelés bölcsődei lehetőségeivel 

kapcsolatban.  

Egy új képzést dolgoztunk ki a korosztályhoz illeszkedő feladatokkal. A 

fogadtatás nagyon jó volt, aktívan dolgozott minden résztvevő. Azt is 

tapasztaltuk, hogy a kerületi bölcsődékben már eddig is igen komoly 

fenntarthatóságra irányuló nevelő munka folyt. A résztvevők a képzést nagyon jól 

fogadták, és a végén kiemelkedőnek értékelték. 

Timár-Geng Csilla 
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„Ökosodj!”  

Akkreditált képzés a XI. kerület óvodapedagógusainak 2 csoportban. 

Két 17 fős csoportban tartottuk meg a képzést a beadott és elfogadott képzési 

tematika alapján. Az óvónők is nagyon érdeklődőek voltak, és itt is kiderült, hogy 

mennyi mindent terveznek, szerveznek, valósítanak már meg az óvodájukban a 

fenntarthatóság témakörében. Az óvónőknek is sok új módszert mutattunk be, 

korszerű ismereteket nyújtottunk interaktív, játékos formában.  

A képzés jó lehetőség volt egymás munkájának a megismerésére, a saját 

óvodájukban végzett munkájuk, tevékenységük, tapasztalataik átadására is. Az 

óvodapedagógusoktól is nagyon jó értékelést kaptunk a képzésre. 

Képzőtársak: Erdélyi Nóra (a 13. kerületi óvodák vezetője), Jantnerné Oláh Ilona, 

Labancz Györgyi, Saly Erika, Széger Katalinés Victor András. 

Tóthné Timár-Geng Csilla (képző és képzésszervező) 
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Programajánló 

 

Újbudai séták 

 

Erre a tavaszi félévre 5 sétát terveztünk. Így kötöttük a szerződést is az 

önkormányzattal. Elsőnek a Gellért-fürdő meglátogatását hirdettük meg, amely a 

megelőző években a legnépszerűbb séta-alkalom volt. És már be is futott 

tengersok jelentkezés, amikor – végre – válaszolt a hetekkel korábban elküldött 

levelemre a Budapest Gyógyfürdői és Hévizei Zrt. vezérigazgatója, miszerint a 

Gellért-szálló átépítésének előkészületi munkálatai miatt a fürdőbe nem fogadnak 

látogató csoportokat, s előreláthatólag évekig nem is fognak. Ezt a programot 

tehát töröltük, s szomorú levelet írtam mindazoknak, akik már rajta voltak a 

résztvevők listáján.  

Így lett a valóságban első a séták sorában a „Gellért-tértől a Móricz Zs. körtérig” 

(márc. 18.), amelyet – mint a régi időkben is – Juhász Nagy Ágnes vezette, s lett 

második a „Szabadság-hídtól az Infoparkig” (ápr. 15.), amelynek Pamlényi Csilla 

volt a gazdája. Mindkét séta nagy sikerrel zárult. Csilla már 2020-ban is vezette 

volna ezt a programot, de akkor a séta előtti napon a Covid 19 berobbanása miatt 

az önkormányzat minden programot letiltott. 

A harmadik sétát, „Gellért-hegy” (május 6.) Könczey Réka vezette sok-sok 

érdekességgel a tarsolyában, s a sikert jelzi, hogy a társaság nagy része még egy 

órát önkéntesen „túlórázott” is. . A negyedik helyszín a Budai Arborétum lesz, az 

utolsó pedig – az elmaradt fürdő-séta pótlásaként – a Rupp hegy. Ezekről majd a 

következő KÖR-ben számolok be. 

Idén sokkalta nagyobb volt a jelentkezési igény, mint az előző években. Akkor is 

előfordult, hogy néhány jelentkezőt helyhiány miatt váró-listára kellett tennem, 

de most szinte minden alkalommal már a regisztrálási időszak első egy-két 

napján betelt a létszám, tehát csak azok tudtak részt venni a sétákon, akik nagyon 

résen voltak a jelentkezéssel. Ezt a problémát még meg fogom beszélni az 

önkormányzattal, mert nem jó, hogy sokakban csalódottság és rossz érzés maradt, 

hogy akár már hetekkel a séta előtt is visszautasító levelet kaptak. 

Victor András  
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Új tagjaink bemutatkozása 
 

Bajzák Anna 

 

Élményalapú oktatásfejlesztéssel és márkaépítési, marketing 

és kommunikációs tanácsadással foglalkozom. Ügyfeleim 

„küldetésmárkák”, jó ügyet képviselő kisvállalkozókkal 

dolgozom: zöld márkákkal, segítő szakemberekkel, 

természetes alapanyagokat használó kézművesekkel stb. 

Kiemelten 2011 óta része az életemnek a természettel való 

kapcsolódás megbecsülése, akkor kezdtem először 

kertészkedni, hogy a szellemi munkát egyensúlyba hozzam. 

Azóta a szemlélődésversenyeimmel és a balkonkertész 

missziómmal próbálom felhívni a figyelmet a kapcsolódás jótékony hatásaira. 

2015-ben alapítottam meg a PlantTogether mozgalmat, hogy a kezdő 

hobbikertészeket segítsem a költséghatékony és környezettudatos városi 

kertészkedésben. Minden évben van egy nap, amikor együtt vetünk, így 

osztozunk a növekedés élményében és az időjárás kihívásaiban. Ezt követi 2017 

óta áprilisban a Méhecskementő virágmagvetés, amikor méhlegelőnek alkalmas 

magokat osztok, hogy felhívjam a beporzókra a figyelmet. Nyaranta pedig 

megrendezem a Plantfiekészítő fotópályázatot, ahova növénnyel közös szelfivel 

pályáznak kicsik és nagyok. 

Évek óta küzdök a greenwashing ellen, cikkeimmel, social media 

kampányaimmal próbálok segíteni átlátni a zöldre festés átveréseit. 

2017-től szervezek növénycseréket, palántacseréket és magbörzéket. Az első 

években a Szimpla Kertben rendezett programsorozatom, a szimPLANT adott 

otthont a szemléletformáló programjaimnak, 2020-ban megalapítottam a 

Zöldítőket, ahol a balkonkertészkedés és városi zöldítés, fenntartható szokások 

kialakításában való segítségnyújtás a fő céljaink. Az elmúlt évben a Zöldülő 

Terézváros programsorozaton volt lehetőségem főszervezőként meghívni az 

Egyesület csodálatos vándortanösvényeit, amikért gyermeki lelkesedéssel 

rajongok. :) Most szombaton is együtt ünnepeljük a Föld Napját. :) 

Remélem, hogy idén is lesz több közös programunk! 

Bővebb infók: www.zolditok.hu 

www.plantogether.hu 

 
  

http://www.zolditok.hu/
http://www.plantogether.hu/
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Kiss Györgyi 

 

1972 augusztusától dolgozom Budapest XI. kerületének 

bölcsődéiben. 13 évig csoportban kisgyermeknevelőként, 

majd 1985-től bölcsődevezetőként. 2008/2009-ben az 

óvodával szoros szakmai kapcsolatot alakítottunk ki. Ekkor 

tapasztaltam meg a környezettel kapcsolatos felelős 

gondolkodást. Figyelemmel kísértük munkatársaimmal a 

Zöld óvodák és ÖKO iskolák működését. 2009-ben 

kolléganőimmel megbeszélve, autodidakta módon 

határoztuk el, hogy „zöld bölcsőde leszünk.” Elkötelezett környezetvédő lettem. 

Tudatosan biztosítottunk a szülők számára minden olyan információt, ami a 

környezettel kapcsolatos, nagy hangsúlyt fektettünk a szemléletformálásra. 

Igyekeztünk a jeles napokat a szülőkkel közösen megünnepelni. De nem csak 

szemléletformáló beszélgetéseket tartottunk, hanem bevontuk őket a bölcsődei 

környezeti nevelési munkába, megpróbáltunk mennél több segítőtársat, 

szövetségest találni.  

A bölcsődénk kertjébe fákat, bokrokat ültettünk. Sziklakerteket készítettünk. 

Madáretetőket, madáritatókat helyeztünk ki az udvarra.  

2016 szeptemberétől az iskolák és óvodák után, Újbuda összes bölcsődéjében 

bevezetésre került a tudatos környezeti nevelés. 2017-ben nyugdíjas lettem, de az 

a megtiszteltetés ért, hogy az UBI vezetője felkért környezeti nevelési 

koordinátornak. Azóta kiemelten fontos feladatom a környezettudatosságra, 

fenntarthatóságra való nevelés, a bölcsődében dolgozó szakembereket, 

környezetbarát gondolkodásra, működésre és életvitelre ösztönözzem. Munkám 

során, napi szinten a klímaváltozással, környezetvédelemmel kapcsolatos 

cikkeket, tanulmányokat, animációkat felkutatom, majd online ajánlom a 

bölcsődék vezetőinek, és környezeti nevelési koordinátorainak. Szoros 

kapcsolatban vagyok Újbuda Önkormányzat Környezetvédelmi osztályának 

munkatársaival.  

 
Versek, szépségek 

 

Az emberiség többsége biztos abban, hogy amiben eddigi élete során hitt; azok az 

ideák, amelyek eddig szabályozták az életét, azok jók, igazak, és senkinek sincs 

joga azokon változtatni. Egyébként ez a hiedelem maga is egy ilyen idea. 

Csányi Vilmos: Az emberi viselkedés  
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Az ember kezet fogott az ördögvel, minden nap ront valamit a világon, amit a 

Jóisten neki megteremtett. Úgyhogy végül el es fogja rontani egésszen. Mert az 

embernek soha nem elég az, ami van, az ördög örökké üti egy lapáttal a seggit, 

hogy még szerezzen többet s többet. 

Tánczos Vilmos: Elejtett szavak 

 

Szabó Imola Margit: 

Átszállás 

Margitka szerint sosem leszel 

mert a méhem egy kifordított kabát 

Margitka szürkére kopott tenyérjós 

egyszer láttam azóta az Őrsön 

hatalmas volt a hasam 

mint egy leszakadt gomb 

gurultam a buszhoz 

Margitka tenyerében 

egy másik nő élete 

akinek majd férje nem lesz 

cserébe négy gyereke 

hiába hallottam nem bírtam felejteni 

mi van ha összetévesztett minket 

egy kanyargó tenyérrésben 

csak álltam a megállóban 

mint aki megnézte a menetrendet 

de nem tudja mégsem 

mennyit kell még várni 

 

Forrás: Fedél Nélkül, 698. szám 2021. május 20. 

 

 

Rörigh Géza: 

Mit kíván a magyar homless 

málha nélkül járni könnyen 

már ha élek megköszönjem 

kőből rakni sírt anyámnak 

misét hallani vasárnap 

hajat mosni körmöt vágni 

hálóingem gombolászni 

négy fal között ágyra dőlni 

drágább könnyet mint a kölni 
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ébresztgetni a gyermeket 

kit föl csak a teste nevelt 

imádkozni evés előtt 

hogy a kenyér adjon erőt 

félretenni szebb fogakra 

nem vágyni a jónál jobbra 

székletem ha muszáj tartsam 

vagy pelenka legyen rajtam 

adakozni ugyanannak 

számíthasson reá hogy kap 

szegény embert ne húzza ág 

e nép legen kicsit hazább 

és ha eljön minek el kell 

uniót a Jóistennel 

 

Forrás: Fedél Nélkül, 633.szám, 2020. április 20. 

 

 

 

Irodai hírek 

Kedves Tagjaink!      

2023-ban Egyesületünk éves tagdíjai a következők: 

• 6 000 Ft egyéni,  

• 3 000 Ft kedvezményes (diák, nyugdíjas) 

• 9 000 Ft családi. 

A befizetéseket továbbra is a következő bankszámlaszámra lehet utalni: 

Bankszámlaszámunk: MagNet Bank 16200151-00270519-00000000 

A 2023-as évre vonatkozó tagdíjat 2023. március 31-ig kellett rendezniük a tagoknak. 

Kérjük, aki az idei tagdíjat még nem fizette be, mihamarabb tegye meg! 
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Kedves Tagjaink! 

A 2022-es évre vonatkozó személyi jövedelemadó bevallások elkészítésekor ismét lehetőség 

lesz 1%-os felajánlásokat tenni, nagyon köszönjük, ha ez úton is támogatjátok egyesületünket. 

Adószámunk: 18043554-1-41 

Hálásan köszönjük Tagjainknak és Hozzátartozóiknak, hogy az eddigi években is gondoltak 

ránk és Egyesületünket jelölték meg kedvezményezettként! 

Új tagjaink: 

2022-ben eddig 4 új belépő tag csatlakozott egyesületünkhöz: Bajzák Anna Manuéla, Dékány 

Krisztina, Kiss Györgyi, Szabó Mónika Katalin. 

Tájékoztatás: 

Irodánkban jelenleg sajnos nem tudunk személyesen találkozni, itthonról dolgozom. Telefonon 

(06-20-494-94-69) és e-mailen (kriszkurucz.mkne@gmail.com) természetesen elérhető 

vagyok, ha valaki postán szeretne valamit küldeni, kérem előtte egyeztessen velem, hogy 

milyen postacímre teheti meg! 

 

Sztridáné Kurucz Krisztina 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Felelős kiadó: az Egyesület elnöke 

Szerkesztő: Hársas Éva 

Honlap: www.mkne.hu  

 Iroda és postacím:  

1119 Budapest, Etele út 59-61. 

Tel/Fax: 321-4796 

e-mail: mkne@mkne.hu 

 

mailto:kriszkurucz.mkne@gmail.com

